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      ONDRATICKÝ     

    ZPRAVODAJ 
      15. prosince 2021             2/2021 

 

Vážení a milí sousedé, přátelé a kamarádi, 

držíte v rukou letošní poslední číslo Ondratického zpravodaje, kterým v krátkosti 

shrnujeme aktivity v tomto roce a hlavně přinášíme informace o tom, co nás čeká 

v roce příštím. 

   

Co jsme zvládli za poslední období 

Na již dříve hotový projekt opravy střechy na bývalé škole jsme získali dotaci ze 

státního rozpočtu. Nyní s dodavatelem dolaďujeme detaily včetně termínu opravy       

v příštím roce.  

Ve spolupráci s Povodím Moravy jsme přišli s novým způsobem opravy mostku         

v Chaloupkách a již objednali projektovou dokumentaci. Ta bude hotová na konci léta 

příštího roku.  

Státní pozemkový fond (SPF) po 16 měsících dodal smluvní dokumentaci potřebnou k 

uskutečnění směny pozemků v lokalitě Z4 územního plánu. Do konce roku by měl být 

poslední pozemek v této lokalitě převeden na naši obec a budeme tak moci zahájit 

práce na vytvoření stavebních parcel v této její části.  

Schválili jsme Zprávu o uplatňování Územního plánu obce Ondratice, na jejímž 

základu projektanti připraví návrh Změny územního plánu, který bude veřejně 

projednáván a schvalován naším zastupitelstvem.  

 

Opravili jsme výtluky na našich cestách a kompletně jsme opravili nejhůře poškozenou 

část cesty z Chaloupek směrem ke křížku. 

 

Prostor kolem křížku nad obcí jsme celý vyčistili, udělali terénní úpravy, vysadili 4 lípy 

a celou plochu oseli trávou. Na jaře ještě upravíme prostor nejblíže u křížku a 

instalujeme lavičku.  
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Všechny nové polní cesty pravidelně udržujeme a jsou tak místem pro příjemné 

procházky po okolí. 

V celé obci jsme instalovali odpadkové koše a kolem horního parkoviště jsme vysázeli 

okrasný záhon.  

Našim nejmenším jsme předali hernu ve zrekonstruované bývalé tělocvičně v budově 

školy 

Od září se na hasičské zbrojnici pravidelně schází kroužek mladých hasičů. 

Naše obecní knihovna je stále v provozu a každé úterý má připraveny pro své čtenáře 

novinky z výměnného knižního fondu z okresní knihovny. 

Po celou dobu jsme měli a stále máme dezinfekci Anticovid, kterou každý občan 

Ondratic měl možnost čerpat bezplatně.  

Možnosti pořádat společné akce byly kvůli přetrvávající pandemické situaci značně 

omezené až nemožné, proto patří velké díky organizátorům srpnových Ondráckých 

slavností léta zakončených posezením u cimbálu. 

Nesmíme zapomenout ani na kiosek u nádrže, který byl skutečně jediným místem, kde 

jsme se mohli potkávat.  

   

Co chystáme 

Ve spolupráci s maminkami našich nejmenších jsme připravili projekt nového 

dětského hřiště. Podali jsme žádost o dotaci na jeho výstavbu. Věříme, že budeme 

úspěšní a budeme moci v příštím roce předat našim dětem zcela nové dětské hřiště 

odpovídající současným standardům. 

Zamýšlenou výsadbu stromové aleje na nové polní cestě do pískovny jsme přesunuli 

z kapacitních důvodů na jaro. V první fázi náš projekt prošel hodnocením a vše 

nasvědčuje tomu, že na jaře budeme úspěšní, tj. že se nám podaří získat finance na 

výsadbu nejen této aleje. 

Pečlivě sledujeme dotační příležitosti, ze kterých budeme chtít financovat opravu 

chodníků. Projekt máme hotový, už chybí jen ty finance. 
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Odpadové hospodářství naší obce 

Bohužel témata Covid-19 a podzimní volby zcela opanovala mediální prostor, a 

přestože mnoho dopadů nového zákona o odpadech se projeví zejména od roku 2022, 

nevěnovala se tomu nijaká větší pozornost. Cítíme potřebu se k tomu vyjádřit 

poněkud podrobněji a hlouběji.  

Nový zákon o odpadech (541/2020 Sb.) byl schválen 23.12.2020 a platí od 1.1.2021. 

Přináší mnoho změn a zavádí striktní pravidla a limity pro odpadové hospodářství celé 

naší země, naši obec nevyjímaje. Cílem zákona je zvýšit podíl tříděných odpadů v celé 

ČR do roku 2025 alespoň na 55%, v roce 2030 alespoň na 60% a od roku 2035 

minimálně na 65%. A současně má platit, že od roku 2035 smí být na skládky 

vyvezeno max. 10% hmotnosti komunálních odpadů. 

Nástrojem k dosažení těchto cílů je radikální zvýšení cen za ukládání směsného 

komunálního odpadu (SKO) na skládky a motivace všech k důslednému třídění, aby v 

popelnicích zbylo odpadu co nejméně. Ideální odpad je takový, který ani nevznikne. A 

když už vznikne, tak nechť je vytříděn, odděleně skladován a pokud možno znovu 

využit. 

Zákon tak mimo jiné stanovil poplatky za ukládání na skládku (tab.1) a limity pro 

množství směsného komunálního odpadu SKO na hlavu (tab.2): 

Tab.1 
Poplatek za ukládání odpadů na skládku 
(Kč/tuna) 

         2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2030+  

využitelný odpad 800    900    1 000    1 250    1 500    1 600    1 700    1 800    1 850    1 850    1 850    

zbytkový odpad 500    500    500    500    500    600    600    700    700    800    800    

rozdíl 300    400    500    750    1 000    1 000    1 100    1 100    1 150    1 050    1 050    
  

Tab.2 

Limit množství SKO na obyvatele 
          2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2030+ 

kg/obyv. 200 190 180 170 160 150 140 130 120 120 120 
 

Funguje to tak, že celkové množství SKO vyvezené z obce se podělí počtem obyvatel 

a zjišťuje se, nakolik v příslušném roce byl dodržen limit uvedený v tabulce 2. Pokud 

je splněn, hradí příslušná obec za ukládání tohoto "dolimitního" SKO částky dle řádku 

"zbytkový odpad" v tab.1.  Pokud však obec limit z tabulky 2 nedodrží, uhradí za 
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"nadlimitní" množství odpadu rozdíl mezi poplatkem základním (zbytkový odpad) a 

poplatkem za využitelný odpad. 

Zcela konkrétně: z naší obce se v roce 2020 vyvezlo 87,5 tuny SKO, což při 359 

obyvatelích znamenalo průměrných 244kg na obyvatele. V letošním roce máme dle 

informací z RESPONO nakročeno na cca 85tun SKO, což při 354 obyvatelích činí 

240kg na jednoho z nás. Nesplníme tak limit pro rok 2021 a nadlimitní množství (40kg 

x 354 obyvatel = 14,2 tuny) bude zpoplatněno částkou 300,-Kč za tunu, tj. celkem 

budeme muset z obecního rozpočtu zaplatit navíc 4.260,- Kč. 

Společnost RESPONO bude mít od 1.1.2022 všechny svoje vozy vybavené 

dynamickými váhami a každou obec bude vážit samostatně. Skončí tedy dohady o 

tom, která obec na kterou doplácí v rámci rozpočítávání svozových tras. Od ledna 

bude mít každá obec přesnou informaci o množství SKO ze svého území.  

Pokud bychom se chovali stále stejně, tj. ročně bychom z obce vyváželi cca 85 tun 

SKO, tak v následující tabulce jsou uvedeny dopady do obecního rozpočtu. 

Tab.3  

Navýšení poplatku SKO za nedodržování limitu 
       SKO za rok (tuny) 85 

         počet obyvatel  354 
           2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2030+ 

navýšení poplatku (Kč) 7 096 10 640 18 615 28 360 31 900 38 984 42 878 48 898 44 646 44 646 

           

           Ze zákona rovněž platí, že obec je povinna zajistit, aby tříděný odpad tvořil v roce 

2025 alespoň 60%, v roce 2030 alespoň 65 % a od roku 2035 alespoň 70% celkového 

množství komunálního odpadu. Nesplněním této povinnosti se obec dopustí 

přestupku se sankcí až 200.000,- Kč, kterou je možné uložit opakovaně.  Pro úplnost 

uvádím, že v roce 2020 byl v Ondraticích podíl tříděných odpadů 36,5%. Informaci za 

rok 2021 budeme znát do konce února 2022. 

Máme před sebou velkou výzvu, neboť netřídit odpady se ani ekonomicky nevyplácí a 

v budoucnu se nebude vyplácet o to víc. 

Samotného mne zajímalo, jestli je možné požadavky zákona vůbec splnit a jak je to 

náročné. V naší domácnosti jsme tři dospělí a svůj odpad třídíme: zvlášť plasty, do 

kterého patří i konzervy a nápojové plechovky, papír, sklo, bioodpad, textil, 

nebezpečný odpad. A do popelnice jde až co zbude. 
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Po dobu 10 týdnů (od 19.4. do 27.6. 2021) jsem veškerý tříděný odpad vážil. 

(Bioodpad, který jde na náš kompost, textil a nebezpečný odpad jsem nevážil.) 

Výsledek vidíte v tabulce: 

 
odpady v kg 

   2021 SKO PLAST PAPÍR SKLO Celkem 

19.4. - 2.5. 3,7 2,2 2,3 1,4 9,6 

3. - 16.5. 1,4 1,5 1,3 1,5 5,6 

17. - 30.5. 4,9 2,0 2,5 2,2 11,6 

31.5. -13.6. 5,3 1,2 0,9 0,0 7,4 

14. - 27.6. 3,4 1,8 0,4 1,8 7,4 

celkem 18,6 8,6 7,3 6,9 41,4 

 
    

 

      SKO osoba  
a rok 32,24 kg 

    
 

Zajímal mne přepočet na osobu a rok za předpokladu, že bychom se po celý rok 

chovali stejně jako ve sledovaném období. Výsledkem je průměrných 32,2 kg na osobu 

a rok. Připustíme-li, že v zimním období může vzniknou SKO poněkud více, a jeho 

množství bychom až zdvojnásobili, tak bychom se mohli dostat až na nějakých 65 kg 

na osobu a rok. A to je významně pod i tím nejtvrdším limitem požadovaným 

zákonem pro rok 2030 (viz Tab.2). Lze tedy odpovědně prohlásit, že zákonné limity 

jsou reálně dosažitelné. Za jediného a celkem jednoduchého předpokladu: že se v 

dané domácnosti odpad opravdu důsledně třídí.  

Dlouhodobou zkušeností nejen z naší obce je, že míra a ochota třídění závisí na 

možnosti mít kam ukládat tříděný odpad a zejména na vzdálenosti domácnosti od 

místa barevných kontejnerů, tzv. hnízd. 

Naše zastupitelstvo proto přijalo novou vyhlášku (č.1/2021), kterou nadefinovalo 

obecní systém odpadového hospodářství.  Tato nová vyhláška, která je účinná od 

1.1.2022, říká, jaký odpad se v naší obci třídí a kam se ukládá. 

Je naprosto žádoucí počet hnízd navýšit. Při určení nových míst bylo nutné, aby šlo 

vždy o obecní pozemek, aby maximální vzdálenost od nejvzdálenější nemovitosti k 

takovému hnízdu nebyla větší než 200 - 220metrů a aby bylo místo dostatečně 

prostorné a obsloužitelné svozovou firmou. 

Celkem tak kromě centrálního místa u našeho obchodu, které zůstane zachováno, 

vzniknou čtyři nová hnízda:  

 



- 6 - 
 

- u horního parkoviště pro domácnosti z horního konce,  

- vedle domu čp. 83 (paní Ječmínková) - pro domácnosti z Hladišovskyho a Famelií 

- u mostku ke kravínu – pro domácnosti ze středu obce 

- na prostranství vedle křížku na konci dětského hřiště - pro domácnosti z dolního 

konce obce 

Detailní mapku naleznete na webových stránkách naší obce. 

Od března pak budou v obci umístěny tři nové velkokapacitní kontejnery na 

bioodpad, a to do prostoru u koupaliště, do zatáčky nad obcí na cestě ke křížku a za 

mostek na začátku nové polní cesty do pískovny. Stávající kontejner za obchodem 

zůstane zachován.  Od tohoto kroku si slibujeme, že většina uzná, že posečená tráva 

nepatří do popelnice (což je jedna z velkých příčin vysoké tonáže SKO) a využije tyto 

biokontejnery. 

Tím vším celkově výrazně zvýšíme kapacitu nádob na tříděný odpad a jejich 

dostupnost. 

Nová vyhláška rovněž nově zavádí možnost pro podnikající osoby zapojit se do 

tohoto obecního systému. Ty budou v lednu osloveny obecním úřadem a tato 

možnost jim bude s detailním vysvětlením nabídnuta. 

Zastupitelstvo dále přijalo novou vyhlášku, kterou se stanovuje poplatek za tento 

obecní systém (č.2/2021). Kvůli zvýšení cen za svoz a likvidaci odpadů ze strany 

RESPONO jsme museli přistoupit ke zvýšení tohoto poplatku. Pro rok 2022 je jeho 

výše 650,- Kč na obyvatele nebo nemovitost pro rekreační účely. Splatný je do 

31.3.2022. Osvobození od poplatku zůstává zachováno jako doposud, tj. osoby do tří 

let a nad 80 let věku poplatek za odpad neplatí. 

Důležitá novinka: Od příštího roku platí jednoduché pravidlo:  

jedna domácnost = jedna popelnice = jedna známka, 

tj. dům s jednou domácností může mít maximálně jednu popelnici. Dům se dvěma 

domácnostmi popelnice dvě. Jedinou výjimku z tohoto pravidla mají domácnosti 

využívající k otopu pevná paliva, kterým může být po předložení dokladu o nákupu 

pevného paliva vydána jedna známka navíc pro zimní období. 

Prosíme, využijte možnost uhradit tento poplatek bezhotovostně bankovním 

převodem, a to na účet obce: 10327701/0100, variabilní symbol: číslo popisné . Do 

poznámky napište „počet osob + počet psů + počet domácností“. (např. 5+1+2 

znamená, že je placeno za 5 osob, jednoho psa a dvě domácnosti). Jakmile platbu 

obdržíme, tak do týdne budete mít známky ve své poštovní schránce. 
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Úplné znění obou vyhlášek je zveřejněno na úřední desce u našeho obchodu a na 

webových stránkách obce. 

Od roku 2023 bude mít RESPONO připravený systém vážení a evidence vytříděného 

papíru a plastů, díky kterému budeme moci připravit motivační systém pro jednotlivé 

domácnosti a budeme je moci finančně odměňovat podle toho, jak odpady třídí. 

Obecní systém tak bude výrazně spravedlivější, neboť domácnosti, které budou 

důsledně třídit, zaplatí za odpady výrazně méně než domácnosti, které třídit nebudou 

ani ochotny.  

Dluží se ještě dodat, do kterých nádob co patří a nepatří: 

žluté kontejnery (PLASTY)  

patří: sešlápnuté  PET lahve i s víčky, sáčky, folie, plastové kelímky, polystyren, 

plastové obaly a výrobky, nápojové kartony (krabice od džusů, mléka, vína, 

a další), kovové obaly od potravin (např. plechovky, konzervy, železo apod.), 

hliník a nápojové plechovky z něj vyrobené, hliníkové nádobí a další. 

nepatří: obaly se zbytky potravin, od chemikálií a nebezpečných látek, molitan, 

linoleum a další podlahové krytiny, novodurové trubky, drobné elektrospotřebiče 

modré kontejnery (PAPÍR) 

patří: noviny, časopisy, lepenkové a kartonové krabice, papírové sáčky, letáky, knihy 

a sešity, kancelářský papír. 

nepatří: mokrý, mastný a jinak znečištěný papír, voskový a uhlový papír (kopírák), 

obaly od vajíček a roličky od toaletního papíru, použité plenky, hygienické 

potřeby. 

bílé/zelené kontejnery (SKLO) 

patří: nevratné lahve od nápojů, sklenice a skleněné nádoby, tabulové sklo, střepy. 

nepatří: linoleum a jiné, keramika, zrcadla, porcelán, autoskla, drátěná skla, víčka od 

lahví. 

kontejner na textil:  

patří: čisté, suché poskládané oblečení, textilie, obuv, textilní doplňky, kabelky a tašky 

zabalené v pytli, 

nepatří: roztrhané, špinavé oblečení, koberce, molitan, peřiny, kožichy či kožešiny, 

špinavé či zaolejované hadry 

biokontejner:  

patří:  posečená tráva, listí, kompostovatelný zahradní odpad, slupky z ovoce a 

zeleniny 

nepatří: zbytky jídel, chemicky ošetřené dřevo, starý nábytek nebo jeho části 
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černé popelnice (v každé domácnosti) 

patří : komunální odpad, který zbyl po vytřídění odpadu  

nepatří:  posečená tráva, drobný stavební odpad 
 

Důležitá informace:  

RESPONO bude vyvážet pouze popelnice, nikoliv pytle s odpadem k popelnicím 

přistavené. 
 

   

Nový rok přinese několik personálních změn: 

Účetní obce paní Jana Novotná se vrací z rodičovské dovolené a paní Denisa 

Harmanová, která ji po tu dobu zastupovala, z kanceláře obce odchází. 

Vedoucí prodejny paní Marie Říhová odchází do důchodu a na její místo přichází nová 

vedoucí prodejny paní Kateřina Adámková. 

Naši hospodu od začátku ledna přebírá pan Pavel Makoš. 

   

Dovolte mi, abych touto cestou poděkoval všem členům zastupitelstva, zaměstnancům 

obce, spolupracovníkům, spolkům a farníkům za spolupráci, podporu a elán,              

se kterými po celý rok pracovali pro naši krásnou obec. Děkuji Vám, přátelé. 

   

Příští týden začínají Vánoce. Dny, které každoročně trávíme se svými nejbližšími, 

s přáteli a kamarády. Následované dny oslav příchodu nového roku, který je i letos 

spojován s nadějí návratu k běžnému rytmu života, k setkávání se bez obav a omezení. 

Těšíme, až se zase budeme moci brzy sejít na některé z oblíbených a tradičních 

společných akcích. 

Přeji všem krásné Vánoce a do nového roku jako vždy, aby byl lepší, než bude.  
 

Pokoj lidem dobré vůle. 

  

 S úctou 

 

Bob Koštanský 

Váš starosta 


